
Otázky k BP 

Respondentka č. 1 

1.  Chtěl(a) jste vždy dělat učitelskou profesi? Co bylo důvodem této volby? 

Nechtěla jsem dělat vždycky, protože moje první volba byla žurnalistika na FSV. Ale 

nakonec druhá přihláška na pedák mi vyšla lépe, tak nějak se mi to zalíbilo, a tak jsem se 

tam tak nějak vrtla. Ale ze začátku to vůbec nebylo tak, že to dostuduji nebo že by se mi 

líbilo to povolání. Takže až nějak v prvním semestru mě ta škola uchvátila nebo mě to 

bavilo. Tak jsem si řekla: „Aha, tak asi budu teda pokračovat a tu žurnalistiku už nebudu 

zkoušet“. A tak jsem u toho už zůstala. Pak když přišly nějaké praxe a měla jsem nějaké 

zkušenosti s prací s dětmi, tak jsem vlastně říkala: „jo, proč ne“. Takže to bylo až 

postupně.  

2.  Jaké jsou podle Vás nejdůležitější otázky současného školství? 

Asi jak pro koho. Záleží, jak se na to podívám. Pokud pro mě jako pro učitele, tak to asi 

bude nějaké uznání té profese jako důležité ve společnosti. Já tu cítím tu prestiž, ale spíše 

jestli ji cítí mí žáci, rodiče, společnost. To ne vždycky pociťuji, i když v těch výzkumech se 

to objevuje, že ta společnost to vnímá jako prestižní profesi. Ale možná to ještě já jsem 

nepocítila na svojí kůži tolik možná jak bych chtěla. A s tím se pojí finanční ohodnocení 

učitelů. A vždycky mi tam někde blikne, kolik té práce má ten učitel mít zaprvé za ty 

peníze, zadruhé, aby to bylo efektivní. Někdy mi přijde, že je toho nabalované hodně. A 

většinou to dělají ti lidé, kteří nikdy neučili, mají prostě pocit, že se to všechno zvládne. A 

někdy mi chybí možná ta diskuse na ty větší témata (inkluze atd.). 

3.  Absolvoval/a jste během svého studia předměty zaměřené na mediální výchovu? 

Ano, absolvovala. Cíleně jsem po nich šla v rámci mé přípravy. Mám tedy češtinu a ZSV 

vystudovanou a ještě dostudovávám. Takže v rámci toho jsem v obou těch oborech vlastně 

absolvovala jednosemestrální kurz mediální výchovy. 

4.  Jaká je Vaše motivace pro výuku mediální výchovy? 

Vlastně asi prvotně, že to zajímalo mě. Já jsem se v tom nejdříve snažila zorientovat a 

z toho (vzhledem k tomu, že už jsem byla na té dráze učitelky) vzešlo: „Aha, dá se to i 

učit“.   

Teď už je to opravdu to, že děti v téhle době oproti době, kdy já jsem třeba byla v jejich 

věku, tak vyrůstají s tím mobilem v ruce. Což je úplně přirozené, mám to i já jako dospělý 

člověk, ale já se v tom umím zorientovat. A teď už je tam ta motivace pomoct jim se 

zorientovat. Ty prvotní vjemy byly, když mi dítě říká:“ já jsem to někde četl“. Tak to 



vlastně bylo takové to prvotní „aha, to by nemělo zaznívat od těch dětí, takhle to nepůjde, 

protože pak si to vezme i do toho dospělého života a nebude to fajn“.  

5.  Na jaké škole učíte a v rámci jakého předmětu mediální výchovu vyučujete? 

ZŠ Strossmayerovo náměstí. My máme možnost mít povinně volitelný předmět. Takže žáci 

na druhém stupni si volí v šestce, sedmičce, osmičce i devítce jeden předmět, kterému se 

věnují jako povinně volitelnému v rámci odpolední výuky. V té devítce už je to vždycky 

příprava na přijímací zkoušky, takže čeština a matika. Ale ty tři ročníky předtím si mohou 

zvolit každý rok jiný. Máme tady nabídku asi 12 předmětů, ze kterých se většinou dejme 

tomu šest otevře. A jeden z nich je právě mediální výchova.  

Já teda mediálku ještě učím v rámci češtiny opravdu jako průřezové téma. Snažím se 

aplikovat texty z novin a na nich dělat nějaké jazykové věci. Případně v osmém ročníku 

máme přímo i funkční styly a tam se dá pracovat s publicistickým stylem. A tam opravdu 

máme i zaneseno v tematickém plánu“ fakta vs. názor rozdíly“ z jazykového pohledu. 

6.  Co by podle Vás mělo být cílem mediální výchovy? 

Hodně o tom přemýšlím v kontextu dokumentu UNESCO, které se tím hodně zabývá a je to 

rozhodně lepší než náš rámcový vzdělávací program. A mně se na tom vlastně hrozně líbí 

ta myšlenka, že je to takový odrazový můstek. Že ta mediální gramotnost opravdu nekončí 

tím, že člověk vyjde ze základní školy. Takže já to vidím jako to, těm žákům dát 

ochutnávku, jak přemýšlet nad těmi věcmi, které se k ním dostávají. Pak už si s tím budou 

muset někdy poradit sami. Ale když už jako uvidí ten mooster, že se s tím dá nějak 

pracovat a ne tupě to přijímat, tak už třeba jim to v tom životě půjde lépe. Tak to je taková 

motivace, vypustit je do toho světa s tím, že ne všechno je pravda, dávám si pozor na to co 

přijímám, co produkuji, dávám si pozor na to jak si zabezpečuji věci, protože já se snažím 

tu mediálku hodně propojovat i s informační gramotností. 

7.  Zahrnujete do mediální výchovy téma dezinformací? Pokud ano, jakým 

způsobem? 

Ano. Já tedy pracuji hodně s materiály JSNS. Takže tam pracujeme na ověřování zprávy, 

porovnáváme si již ověřenou zprávu a docházíme k tomu, že je možné jí věřit. A pracujeme 

se zprávou, která je buď záměrně změněná nebo i najdu nějakou která je dezinformační na 

českém webu. A zkoušíme si 5 klíčových otázek a ověřit jí, a dojdeme k tomu, že tam 

nemáme vlastně plnou důvěru. A pokud nemáme plnou důvěru, tak to nepovažujeme za 

nosný zdroj.  

8.  V čem vidíte největší riziko dezinformací? 



Asi v tom, že opravdu jsou přesvědčivé. Možná je to tím, že na nás je kladen velký nárok 

na hodně informací za krátkou dobu (přijmout je a rovnou obstát v konverzaci, 

argumentaci a ve společnosti). Tak je to asi ten problém, že ty dezinformace tam můžou 

mezitím být a jak rychle je chci přijmout, tak si toho nevšimnu. A můžu potom vypadat 

opravdu jako ten tupec, když je budu prezentovat dál. Takže riziko vidím v tom, že to 

ovlivní opravdu spoustu věcí.  

9.  Věnujete se v mediální výchově i aktuálním společenským tématům a kauzám? 

Jakým jste se naposledy věnoval(a)? 

Tohle už je zase spíš ta mediálka jako průřezové téma. V tom samostatném předmětu je 

jednou za 14 dní dvouhodinovka, kde tam už to není až tak úplně aktuální. Takže tam to 

beru více po těch oblastech. Například když jsme se bavili o zpravodajství, tak jsem 

zmínila kauzu Jana Kuciaka, což už je pro děti už dávná doba, ale mělo by to zaznít. Ty 

aktuální témata, ať už to byl Covid nebo válka na Ukrajině, tak to jsme zakomponovali 

jako škola do třídnických hodin a do hodin průběžně. To znamená třeba v češtině jsem se 

tomu věnovala.  

Máme i projektové dny tzv. ateliéry. To znamená, že děti se rozmělní a nemají třídy 

typické a jdou po těch tématech vypsaných. Tam tráví dva dny a mají možnost poznat to 

téma do hloubky. Takhle jsme s kolegou udělali „ověřování informací o Covidu“, tzn. Co 

se šíří rychleji, jestli virus nebo lež. A teď na konci letošního dubna jsme měli projektový 

den o válce na Ukrajině. Ověřovali jsme tam zprávy o „duchu Kyjeva“. 

10. Jakým dalším tématům se v mediální výchově zabýváte? 

Občas to trochu obměním vzhledem k té skupině. Minulý rok jsem tam měla od šestky do 

osmičky. Pro ty osmáky jsou ta témata taková dětská, že už to vědí, kdežto pro ty šesťáky 

je to potom náročnější. Takže jsem to upravovala.  

Máme tam téma hesel, jak si zabezpečit účet a proč. Máme tam téma kyberšikany, 

sociálních bublin, algoritmů, cookies. Velkou činnost nás zaberou rozhovory, protože žáci 

se opravdu snaží oslovit učitele, udělat rozhovor, dát ho k nějaké revizi, publikovat. Máme 

tam i tvorbu sociálních sítí, to znamená, co tam dávat a proč, jak si je zabezpečit, obecně 

ty sociální sítě. Zmiňujeme tam i závislosti a rodičovskou kontrolu, proč to vůbec je.  

Na začátku děláme, co to ty média vlastně jsou, většinou tam padají ty sociální sítě a 

jejich množství, ale pak tam zmiňuji tu televizi, to znamená mluvíme o veřejnoprávních 

médiích versus těch soukromých ve vztahu k té televizi. V češtině se dostaneme i 

k novinám, teď jsme třeba analyzovali úvodní stránky novin. Ale nějakou historii a 

knihtisk, to neděláme vůbec. To nemá podle mě význam.  



 

 

 

11. Jaké metody a materiály k výuce mediální výchovy používáte? 

Nejvíce používám JSNS, jelikož s nimi spolupracuji a dělám některé ty metodiky. Takže si 

třeba vyzkouším vlastní věc ve výuce. Používám taky materiály Ebezpečí a Seznam se 

s médii.  

Co se týče metod, děláme skupinovou práci, brainstorming, diskusi, video, samostatnou 

práci, pracovní listy. Docela dost tam funguje ta diskuse.  

12. Myslíte si, že je mediální výchova důležitá? A je podle Vás potřeba zvyšovat její 

časovou dotaci? 

Hlavně by bylo potřeba překopat RVP, protože jako průřezové téma je hezká věc, ale 

myslím, že ta dotace by byla na místě. Bylo by fajn, kdyby to tam bylo nakombinované 

s občanskou výchovou. Možná bychom mohli upustit od některých témat tam a narvat tam 

tohle. I když je to na učitelích. Z některých výzkumů paradoxně vychází, že někteří učitelé 

mají pocit, že nemají dost materiálů na výuku medailky. Ale té metodiky je takové 

množství. Opravdu renomované instituce vymysleli takovou metodiku, která se dá krásně 

použít (když to řeknu) o přestávce si jí načtete, vytisknete a jdete. A je to nosné. Učitelé 

opravdu mají kam se podívat, jen je potřeba hledat trošku.  

13. Myslíte si, že by mediální výchova měla být samostatným předmětem či zahrnuta 

průřezově v jiných předmětech?  

Jako průřezově mi nevadí, možná by to chtělo dát takové vodítko těm učitelům, kteří se 

toho obávají, aby si to nemuseli vyhledávat sami. Tam je potřeba opravdu revize. Ta 

z roku 2021 je opravdu tristní. Doufejme, že nová revize bude lepší. Trochu se bojím toho 

zkrácení průřezových témat, jak to vlastně dopadne. A očekávané výstupy, které tam jsou, 

jsou taky zastaralé.  

Takže mně se těžko odpovídá, jestli by to měl být samostatný předmět, protože takových 

bych asi našli více. A to už bychom asi nenafoukli. Takže proč ne průřezově, ale pojďme 

těm učitelům ukázat, možná lépe o něco, tady máte metodiky a podívejte, jak to jde na 

češtinu, přírodopis. A pokud by ty školy měli tu možnost jako my, to tam dát jako povinně 

volitelný, tak zase jsou o krok napřed. Když to šlo u nás, tak to očividně jako jde.  

14. Co by podle Vás bylo potřeba k tomu, aby mediální výchova byla skutečně 

smysluplná? 



Já jsem přesvědčená, že na řadě škol je smysluplná. Vidím to, když se jako lektoři 

setkáváme, tak to jsou kolegové z různých koutů republiky, různě věkově, a opravdu to 

nejsou jenom mladí lidé. To jsou prostě padesáti leté paní učitelky, do kterých by to člověk 

neřekl, ale ovládají mediálku skvěle, protože chtěly.  

Tak možná jestli je málo mediálně gramotná společnost? Že to těm učitelům nedojde 

třeba. Pokud nebudou mediálně gramotní rodiče, tak těžko budou ty žáci. A pokud nebude 

mediálně gramotná společnost, tak nevychová mediálně gramotné děti.  

15. Jak by podle Vás měl vypadat ideální učitel mediální výchovy? Jaká kritéria by 

měl splňovat? 

To asi nemůžu takhle říct. Já myslím, že asi jako u každého jiného předmětu, když bude 

učitel vědět, že je to důležité a najde si pro to ten čas, tak bude dobrý.  

16. Myslíte si, že je mediální výchova pro pedagogy spíše obtížná nebo lehká? A 

vidíte zde nějaké zásadní překážky? 

Úplně respektuji nějakou obavu kolegů. Respektuji obavu, že se do toho téma bojí pustit i 

třeba z hlediska, co budou dělat rodiče. Chápu i takovou tu vnitřní obavu, že na něco 

nebudeme stačit. Pokud jsou kolegové, kteří nepoužívají sociální sítě, tak pro ně bude 

složité o nich mluvit. Ale i to se dá udělat, jenom je to zase o tom, jestli to téma vnímám 

jako důležité. A když si vyhodnotím, že důležité je, tak bych na něm asi měla pracovat i 

přes nějaké obavy a přes diskomfort. Můžu si někoho přizvat, to přeci nemusí být na tom 

učiteli. Nebo máme možnost chodit do redakcí. Když si ten učitel najde ty způsoby, tak to 

vlastně nemusí být na něm.  

17. Co podle Vás učitelé mediální výchovy potřebují ke kvalitní výuce? (technika, 

čas?) 

Já myslím, že to mají, když se podívají dobře. Mít ten rozhled nestojí tolik úsilí bych řekla, 

vzhledem k tomu že bych Vám tady byla schopná z fleku vyjmenovat třeba deset projektů, 

které najdete během dvou kliknutí na Googlu.  

Takže potřebují materiály. Každý učitel potřebuje nějakou inspiraci.  

18. Co byste doporučil(a) začínajícím pedagogům mediální výchovy, kteří mohou mít 

strach mediální výchovu vyučovat?  (Co pomohlo Vám?) 

Nejvíc mi pomohlo asi to, že to opravdu nemusím vymýšlet já. Že mám kam se podívat a 

upravit si to. Těch témat v mediální výchově je hodně a nemusím se nutit do témat, která 

mi nejsou příjemná. Můžu si někoho přizvat, můžu to mít průřezově a domluvit se s kolegy. 

Zrovna ta mediálka je těmi institucemi dost ošetřována, protože všichni ve společnosti si 



jsou vědomi, že je to tížené téma. Myslím si, že začínající učitel se má kam podívat, není 

na to sám, a to je pro něj velká úleva.  

Respondent č. 2 

1.  Chtěl(a) jste vždy dělat učitelskou profesi? Co bylo důvodem této volby? 

V dětství jsem chtěl být archeolog, poté právník, ale nakonec jsem nastoupil na školu, 

kde byla tzv. „lektorská praxe“, kde jsem musel absolvovat deset hodin odučených 

v nižších ročnících a zároveň jsem začal jezdit do dětského domova pracovat s dětmi a 

pomáhal jsem ve vyloučených lokalitách. Došlo mi, že tohle je něco, co mě baví, 

naplňuje, a že to chci dělat. Takže od nějakých 15 – 16 let jsem chtěl být učitelem. 

Bylo to jednak setkání s tím, že jsem si to mohl vyzkoušet a zároveň jaké učitele jsem 

na škole potkal. Příklady, které jsem kolem sebe měl, byly skvělé.  

2.  Jaké jsou podle Vás nejdůležitější otázky současného školství? 

Co se týče českého školství, tak jsou to určitě vzdělávací nerovnosti. My jsme 

specifický v tom, že extrémně záleží na zázemí dítěte v kontextu jeho vzdělávací dráhy. 

To znamená, pokud já mám alespoň jednoho rodiče vysokoškoláka je celkem 

pravděpodobný, že já budu vysokoškolák. Pokud mají oba moji rodiče učňák, tak to že 

já půjdu na vysokou školu je velmi nepravděpodobný v našem systému. Úspěšné 

vzdělávací systémy umějí tohle stírat. My to moc neumíme a zároveň neplatí, že ta 

nejlepší škola je ta, která je nejblíž. To je heslo, které si vytkli ve Finsku. To je jedna 

z věcí a druhá je za mě péče o duševní zdraví nejenom dětí, ale i učitelů. 

3.  Absolvoval/a jste během svého studia předměty zaměřené na mediální výchovu? 

Já jsem se s tématem mediální výchovy setkal bokem díky Otevřenu (otevreno.org), 

což je celostátní hnutí, které se snaží o změny v přípravě učitelů, kde jsme zkoušeli 

nějaké programy a sami něco rozjet, což kvůli prioritám skončilo někde jinde. Já jsem 

si poté všiml, že na pedagogické fakultě máme volitelný předmět „Mediální výchova“. 

Na ten když jsem chodil, tak to byl bizár. Já jsem tam šel více než jako posluchač, tak 

jako výzkumník. Zajímalo mě, jak se to učí, než co se tam učí. A po nějakých dvou 

seminářích jsem seznal, že tam nebudu chodit dál. Ale vím, že to bylo vyučujícím a že 

to učili dva vyučující a toho druhého si studenti velmi chválili. 

4.  Jaká je Vaše motivace pro výuku mediální výchovy? 

Já jsem přesvědčený, že úplně správně by mediální výchova měla být buď samostatný 

předmět, se kterým se setká každé dítě. Aby to tak mohlo být, tak musíme mít dobře 

připravené učitelé mediální výchovy. Což nemáme. Druhá věc je, že mediální výchova 

se dá učit ve všech předmětech. Takže pro mne není důležité, jestli dítě, které vyleze 



z mého přírodopisu bude umět vyjmenovat celý systém rostlin, ale je pro mě důležité, 

že když si přečte o skvělé nové metodě hubnutí, tak si dokáže propojit, jaký typ sdělení 

to je, kdo je autorem, propojí si fakta nebo si je bude schopný dohledat. To je pro mě 

mediální výchova. Takhle jsme to třeba dělali, když byla válka v Sýrii a já jsem jel 

ráno vlakem z Brna a teď jsem si četl ty články. Udělal jsem to, že jsem si vytiskl ty 

články z Blesku, Seznam zpráv a Printu, a společně s dětmi jsme pak hledali ty 

principy sdělení, které tam jsou. Ale to bylo v zeměpise. Takže si opravdu myslím, že 

mediální výchova se dá a má učit i svým způsobem rozprostřená do těch předmětů. 

Aby to pro děti nebylo jako něco, co je vedle, ale něco, co je tou integrální součástí. 

Ta motivace je, že chci, aby moji žáci uměli kriticky myslet a byli vybavení v tomhle. 

Moje motivace pro to být učitelem je, že člověk mění svět. Což si opravdu myslím, že 

reálně mění svět. Takže ho může měnit i tímto směrem.  

 

5.  Na jaké škole učíte a v rámci jakého předmětu mediální výchovu vyučujete? 

Učím na veřejné základní škole. Učím průřezově. Používám mediální prvky 

v zeměpise, přírodopise a dějepise.  

6.  Co by podle Vás mělo být cílem mediální výchovy? 

Vybavit děti k tomu, aby se uměli orientovat ve světě, v mediálních sdělení, aby uměli 

přijít na to, že je něco „habaďůra“ a aby uměli porovnávat zdroje, co je nějak 

ozdrojovaný článek. Například když začala ruská invaze na Ukrajinu, tak jsme vzali tři 

printy a porovnávali jsme, jak to kdo komunikuje. Bulvár má například velké titulky, 

ale méně textu. A jak vlastně funguje naše vnímámí v tom kontextu. Díky tomu jsme se 

mohli dostat k nějaké psychologii například. 

7.  Zahrnujete do mediální výchovy téma dezinformací? Pokud ano, jakým 

způsobem? 

Ano. Konkrétně jsme se bavili o tom, jak funguje propaganda a zároveň, že funguje na 

obě strany. Třeba to, že my se nedozvídáme počty padlých ukrajinských vojáků, není 

náhoda. Není to sice dezinformace, ale je to nějaký záměr. A asi proč? Pojďme hledat 

ty důvody. Ale třeba jsme takhle měli s kolegyní dva dny blokově, kde jsme řešili 

mediální výchovu a Ukrajinu, a rozpitvávali jsme tam příběh „ghost of Kyiv“, jak to 

vlastně můžeme ověřit. Došli jsme k tomu, že naprosto nemůžeme a teď už víme, že to 

byl mýtus, ale společně s dětma jsme pátrali po tom mýtu a jak se to asi stalo, kde jsou 

jaké zdroje a kdo na to odkazoval. Takže jednak že jsou dezinformace, že jich je plný 

veřejný prostor a jak t dezinformace třeba ověřit. 



8.  V čem vidíte největší riziko dezinformací? 

V relativizaci toho, co je pravda a co je validní argument. Ve chvíli, kdy je zaplavený 

prostor tím dezinfem, tak vlastně všechno je pravda. Každý názor je pravda. Což tak 

není. Zároveň jako druhé riziko vnímám to, že už se tři roky jede novela zákona o 

pedagogických pracovnících a nechci předjímat, že ty strany šíří dezinformace, ale 

prostě každý v tom sleduje nějaký svůj zájem, něco akcentuje, něco umenší. Člověk má 

tendenci těm dezinformacím z té své strany věřit a třeba je i podpořit, což je prostě 

hrozný. To třeba vnímám jako riziko pro sebe, že se do toho promítá to, čemu fandím. 

9.  Věnujete se v mediální výchově i aktuálním společenským tématům a kauzám? 

Jakým jste se naposledy věnoval(a)? 

Ano. Bavili jsme se o Ukrajině, ale zároveň včera jsme se v sexuální výchově bavili o 

queer. Nastal totiž moment, že byla zmíněna pedofilie a ta zkratka, že pedofilové jsou 

ti, co znásilňují děti. Což za mě je prostě dezinformace. A bavili jsme se o tom, jaký 

jsou ty procenta, kdo skutečně znásilňuje, jak se to děje. Já jsem vyprávěl, že mám ve 

svém okolí člověka, který je pedofil, ale neprojevuje se takhle a žije svůj osamělý život 

se svou přítelkyní. Tak to třeba za mě bylo nějaký odhalení a vysvětlení něčeho, co ty 

děti mají v hlavě jako dezinformaci. 

10. Jakým dalším tématům se v mediální výchově zabýváte? 

Třídění zdrojů, práce se zdroji a zároveň tam beru i tu druhou stranu, že člověk by měl 

být schopný ty zdroje identifikovat, ale pak i s nimi pracovat. Takže já tam prostě chci 

aby, když oni mají nějaké sdělení, prezentaci, video nebo cokoli, tak aby se odkazovali 

na ty zdroje. Aby měli pod kůží to, že když něco říkám, tak to má být nějak podložený. 

11. Jaké metody a materiály k výuce mediální výchovy používáte? 

Používám hodně materiály z „Jednoho světa na školách“ (JSNS) od Člověka v tísni a 

pak mám pocit, že si to tak člověk skládá podle potřeby. Když narazím na zajímavý 

článek, tak pracuji s tím článkem a podobně. 

12. Myslíte si, že je mediální výchova důležitá? A je podle Vás potřeba zvyšovat její 

časovou dotaci? 

Ano, důležitá je. Co se týče zvyšování její časové dotace, tak ano i ne. Ta otázka za mě 

je nešťastně formulovaná, protože implikuje to, že je nějak shora daná časová dotace 

předmětu, respektivě obsahu, protože předměty formálně nejsou. A to tak není. Časové 

dotace pro vzdělávací oblasti jsou v ministerských tabulkách a vlastně nepřijde mi, že 

zvýšením časového objemu v té tabulce, je to správné řešení. Protože si to stejně každý 



udělá po svém. Dávat učitelům podporu v tom, aby uměli mediální výchovu učit 

v dalších předmětech a ukázat jim, proč je to důležité, tak to mi přijde cennější.  

13. Myslíte si, že by mediální výchova měla být samostatným předmětem či zahrnuta 

průřezově v jiných předmětech?  

Obě varianty jsou pro mě přijatelné, ale často se potkávám s tím, že mediální výchova 

jako samostatný předmět, je výběrová. Ve smyslu, že to je nějaká volitelná věc, buď 

máš výtvarku nebo matiku navíc nebo máš právě tu mediální výchovu. To mi přijde 

nešťastný. Pak ta škola řekne ano tady máme mediální výchovu, ale třeba dvě třetiny 

dětí tím vůbec neprojdou. Proto mi přijde dobrý, aby byla rozpuštěna v dalších 

předmětech. Respektivě si myslím, že má být rozpuštěna v těch předmětech, má se to 

dít v každém z těch předmětů, právě proto aby to děti měly propojený. Ale pokud by 

k tomu měli zároveň jednu hodinu mediální výchovy jako takový každý dítě, tak to 

určitě nebude na škodu. 

14. Co by podle Vás bylo potřeba k tomu, aby mediální výchova byla skutečně 

smysluplná? 

Lépe připraveni učitelé, kterým bude vysvětleno, že není potřeba odučit celou učebnici 

a že jsou věci, které jsou i důležitější. Což je třeba péče o duševní zdraví, mediální 

výchova, rozvíjení kritického myšlení, rozvíjení čtenářské gramotnosti v jakýchkoli 

předmětech a zároveň ta podpora, která je od nestátních organizací. Jsou nějaké 

prvky, jak to dělá i stát, ale vždycky by to mohl dělat lépe.  

 

15. Jak by podle Vás měl vypadat ideální učitel mediální výchovy? Jaká kritéria by 

měl splňovat? 

Podle mě ideální učitel mediální výchovy se bude krýt s ideálním učitelem. Je to učitel, 

který na sobě dál pracuje, vzdělává se, je schopen reflektovat svou práci, je schopen 

reagovat na aktuální dění. To jsou za mě ty hlavní prvky, které ale by měl mít ten 

učitel defautně.  

16. Myslíte si, že je mediální výchova pro pedagogy spíše obtížná nebo lehká? A 

vidíte zde nějaké zásadní překážky? 

Nedokážu říct. Z mého pohledu lehká, protože těch materiálu kolem mě je tisíc a 

jeden, ale zároveň třeba tím, že je jich tisíc a jeden, tak se tím musí člověk 

prohrabávat a hledat to. Uvědomuji si, že ta moje situace je i díky Otevřenu třeba 

specifická, a že to nemá každý učitel takhle. Já třeba nemám plný úvazek. Učitel, který 

má plný úvazek a měl by si do toho připravovat kvalitní lekce, tak to bude třeba časově 



náročný. Nebo se samozřejmě pak může setkat s tím, že ne všude jsou rodiče, kterým 

se tohle bude líbit. A může potom docházet ke konfliktům s rodiči, protože třeba to 

rodinné zázemí tam bude zakořeněné třeba v nějaké dezinfo scéně.  

 

17. Co podle Vás učitelé mediální výchovy potřebují ke kvalitní výuce? (technika, 

čas?) 

Podporu, ať lektorskou, tak v těch materiálech, které mohou využívat, a prostor na 

vlastní rozvoj. 

18. Co byste doporučil(a) začínajícím pedagogům mediální výchovy, kteří mohou mít 

strach mediální výchovu vyučovat?  (Co pomohlo Vám?) 

Žijeme v době internetu, který je úžasný v tom, že mým kolegou se může stát nejenom 

ten člověk, který semnou sedí ve sborovně, ale i někdo z druhého konce republiky, se 

kterým já mohu sdílet přesně tyhle obavy. Vždycky moje rada začínajícím učitelům je 

najít si tu komunitu. Najít si nějaké prostředí, kde se mohu ptát, inspirovat. Jsou to 

třeba lidé, kteří jsou například kolem Jednoho světa na školách, Zvol si info nebo je to 

Učitelská platforma. A pak ta moje druhá rada, kterou dávám je, že člověk na to má jít 

pomalu a počítat s tím, že to prostě hned nevyjde. Že nejdřív se tu metodu nebo ten 

přístup musím naučit já. Pak se to naučí děti. A pak někdy to zafunguje. Je v pohodě, 

že to zezačátku nebude fungovat. Být na to připravený a mít někoho, s kým to můžu 

reflektovat a vybrečet se mu na rameno, pokud je to potřeba.  

Respondentka č. 3 

1.  Chtěl(a) jste vždy dělat učitelskou profesi? Co bylo důvodem této volby? 

U mě je to takové zajímavé. Já jsem učitelka být nechtěla. Já jsem chtěla se dál věnovat 

francouzštině, protože tuhle tradici máme v rodině. Jsme s Francií poměrně spojeni. Když 

jsem chtěla na vysokou školu, tak jsem chtěla dál zůstat u francouzštiny jako u jazyka. A 

české školství, co se týká běžných vysokých škol, tak příliš možností, aby člověk se zajímal 

přímo o jazyk, tak není. Tak to bylo buď Filozofická fakulta nebo Pedagogická fakulta. 

Tak jsem si řekla, že vystuduju Pedagogickou fakultu. No a pak se to vlastně postupně 

takhle rozvinulo. Člověk to vystuduje. A pak jsem si říkala: „ty jo, tak by bylo škoda aspoň 

nezačít učit, nezkusit to“. No a zatím jsem u toho. 

2.  Jaké jsou podle Vás nejdůležitější otázky současného školství? 

Co, proč a koho učíme. A jestli všechno, co učíme, je vlastně potřeba učit. A jestli naopak 

neopomíjíme určitá témata a celkově věci, které by asi ve škole měli zaznět a nezaznívají. 

Z mého pohledu je to určitě víc v dětech budovat smysl pro nějakou komunitu, pro 



toleranci, vlastně takový ten základ bližního svého. Protože ty děti dneska jsou 

vychovávaní jako individuality. Jenže málo se v nich pěstuje ten smysl pro ty soukupníky, 

pro to kamarádství. A tohle si uvědomí vlastně až jako budou dospělí. A mně přijde 

hrozná škoda, že si to uvědomí až jako třeba ve třetině svého života, že přece jenom 

bychom jim tohle mohli lépe poskytnout. A i vlastně vztah ke svému okolí, ke svým věcem, 

které tady jsou ve škole. Na tom to začíná a končí. Nechovají se hezky ke svým věcem. 

Nechovají se hezky potom vlastně k ničemu a k nikomu. Tak je to taková škoda trošku.  

3.  Absolvoval/a jste během svého studia předměty zaměřené na mediální výchovu? 

Pokud si pamatuju, tak víceméně asi ano. Ne jako samostatný předmět, ale v rámci jiných 

vyučovacích předmětů. Většinou to byla občanka nebo jsme měli i rodinnou výchovu, tak 

tam to bylo vlastně trochu i zahrnuto. Na střední škole jsme měli ZSV, tam to spíš bylo 

opravdu oborově jako antropologie, filozofie, psychologie. Tam už se spíš v tom běžným 

životě občas nasunulo nějaké téma, na kterým se mediální výchova dala stavět, jako různý 

aktuální události, takové to kritické myšlení vůči zprávám apod. Tak to jako občas na 

střední škole určitě.  Ale jinak spíš právě v rámci nějaké občanky a rodinné výchovy na 

základce. Na vysoké škole jsem se s mediální výchovou přímo nesetkala. Občas jsme na to 

narazili v rámci nějakých témat, ale jinak ne.  

4.  Jaká je Vaše motivace pro výuku mediální výchovy? 

Co si já představuji ohledně médií a mediální výchovy je pro děti důležité, tak to abych je 

naučila nebo alespoň navedla k nějakému kritickému přemýšlení. A k tomu hlavně aby se i 

zamysleli, protože prostě tahle generace dětí žije v technické době a době masmédií, a 

vlastně vyrůstají s těmi smart zařízeními. My jsme měli alespoň to dětství, kdy já první 

tlačítkový mobil viděla ve třinácti letech. Takže vlastně to samotné jádro dětství jsme 

prožili bez technologií v tomhle slova smyslu. A teď vlastně ty děti jsou masírovaní 

odmalička. A z větší části si vůbec neuvědomují, že ho jsou součástí, a třeba jaký 

informace poskytují. Takže v tomhle je moje největší přání a snaha, abych je naučila 

kriticky přistupovat k informacím, a aby se vlastně nenechali bezhlavě těmi médii táhnout, 

ať už jsou to sdělovací média nebo jakýkoli smart prostředek k nějaké sociální interakci.  

5.  Na jaké škole učíte a v rámci jakého předmětu mediální výchovu vyučujete? 

Na ZŠ Bílá v rámci předmětu „občanská výchova“.  

6.  Co by podle Vás mělo být cílem mediální výchovy? 

Já jsem se schválně i dívala do školního vzdělávacího programu, co máme. Vlastně 

mediální výchova teoreticky tím názvem je řazena jen v sedmém ročníku. Pak vlastně 

v ostatních 6. – 9. třída, tak jenom právě v té sedmičce se tomu jedna kapitola věnuje. Ono 



to samozřejmě jde namontovat na spoustu těch jiných témat, ale to už je hlavně na tom 

osobním přístupu toho vyučujícího.  

Co by mělo být teda cílem mediální výchovy? No asi to, co jsem řekla, že považuji za to 

nejdůležitější. Takže naučit to kritické myšlení a nějaký rozumný přístup, že vlastně 

všechno, co se jim naservíruje, nutně nemusí být pravda a nutně pro ně nemusí být to 

nejlepší, co by buď měli číst nebo se podle toho řídit.  

7.  Zahrnujete do mediální výchovy téma dezinformací? Pokud ano, jakým 

způsobem? 

Snažíme se. Samozřejmě teď jsme k tomu měli výbornou příležitost, co se týká války na 

Ukrajině, tak na tom se to krásně ilustruje, protože je to celou společností probírané téma 

a určitě se to probírá i doma. Děti jsou tím masírovaní ze všech stran, takže si to dokážou 

dobře představit aspoň. Protože děti spíše dezinformace znají jako hoaxy a tím jako končí. 

Ale i přesto je to docela dobrý můstek pro nás, protože tohle si dokážou představit, tak 

pak že to vlastně funguje i v jiném měřítku než jenom na sociálních sítích. 

Já osobně třeba moc články nenosím, ale třeba se vrátím k nějakému článku, co byl na 

internetu nebo v nějakých novinách. Tak nejdřív sonduju u těch dětí, jestli vůbec tuší, co 

se řeší, jestli hlavně vůbec vědí, co to téma znamená, a pak se doptávám. Většinou 

dojdeme k výsledku, ale tak to je tím, že se je snaží člověk navádět, kudy by se měli 

soustředit a co se po nich chce.  

 

8.  V čem vidíte největší riziko dezinformací? 

To, že jim může propadnout každý. Není zas tak dlouho, kdy paní učitelka z Prahy 6 přišla 

o práci kvůli tomu. Tohle je hrozně těžký. Nechci říct, že čemu člověk chce věřit, tomu 

podlehne, ale právě síla dezinformace je, že je to takový lákavý tomu věřit svým způsobem. 

A cílí to buď na nějaké tužby nebo na strach. Takže když je pak člověk svým způsobem 

nejistý, tak proč by tomu nepodlehl že jo.  

Nejhorší je, že ať máte jakékoli informační servery nebo i prostě televize, tak oni berou ty 

informace jakoby jedna od druhý, že jde jako řetězec vlastně. Když na začátku toho řetězu 

je nějaká dezinformace, tak půlka médií to rovnou převezme, aniž by to ověřili. Tím 

samozřejmě nekritizuji média, ale stává se to poměrně často, že rovnou tu informaci 

převezmou a pak vlastně s tím dál pracují, aniž by to třeba nějak důkladněji ověřili, ve 

snaze, aby byli první, kdo to předá. Takže pak i pro člověka, který má to kritické myšlení a 

svým způsobem má nějaký rozhled, tak může být hrozně těžký se v tom orientovat. 

Takže nejhorší na tom je, jak jednoduše se šíří, a jak jednoduchý je tomu podlehnout.  



9.  Věnujete se v mediální výchově i aktuálním společenským tématům a kauzám? 

Jakým jste se naposledy věnoval(a)? 

Ano. Já zrovna letos učím občanku v deváté třídě, což vlastně u nás normálně občanka 

v deváté třídě není, takže se bere jako učivo osmé třídy, aby se to jako nepřeskakovalo. 

Protože covid s tímto konceptem hodně zamával. Protože dříve to bylo tak, že 6. – 8. třída 

má standardně v rozvrhu občanskou výchovu. A 9. třída má v rozvrhu hodinu, která je 

taková poměrně hybridní. A různý části roku se probírají různá témata, jako kdybyste 

měla průřezový předmět nejrůznějšími dalšími předměty. Takže většina roku je něco ve 

smyslu finanční gramotnosti, aby se dojely takové ty ekonomické záležitosti, na které jindy 

nezbývá čas. A samozřejmě část toho se věnuje aktuálním tématům, což by se dalo 

považovat za mediální výchovu. Tam podle mě největší problém je spíš v tom, že to právě 

hodně záleží na tom osobním přístupu toho konkrétního vyučujícího. Protože mediální 

výchova, aspoň teda u nás na škole, je zařazena jako téma opravdu jenom v sedmičce. Ale 

dá se to samozřejmě využít při spoustě jiných témat, co se probírá nebo právě v rámci 

občanské výchovy. Odhodit zrovna ta témata podle vzdělávacího programu, co prostě 

jedem, a zrovna se bavit o tom konkrétním, co se děje. Takže my i během občanské 

výchovy se snažíme třeba aspoň jako připomenout dětem nejrůznější historická výročí a 

co se dělo apod. Většinou to samozřejmě souvisí s nejrůznějšími válkami nebo různou 

tvorbou státu apod. Nebo se zabýváme tím aktuálním společenským děním. Takže teď to 

poslední téma byla právě válka na Ukrajině.  

 

10. Jakým dalším tématům se v mediální výchově zabýváte? 

Úplně od základu, co jsou média, co všechno je médium. Děti si dneska už vůbec 

neuvědomují, že třeba knížky jsou médium, a to že existuje něco jako tištěné noviny apod. 

Takže to je často pro ně velké zjištění.  

Takže jako vůbec seznámit je s tím světem, co všechno může být médium. Jestli je 

dobrý/nedobrý to sledovat. Samozřejmě že ty informace je potřeba třídit. Pak jsou jako 

dezinformace, jak moc nás média ovlivňují, i co se týká jakýchkoli názorů na všechno, až 

potom po politiku, a co se jako probírá v médiích, a jestli nějaké věci by se v médiích 

měly/neměly objevovat, a k čemu vlastně média jsou apod.  

11. Jaké metody a materiály k výuce mediální výchovy používáte? 

Standardně samozřejmě učebnice od Frause (Občanská výchova), které máme tady ve 

škole, protože určité kapitoly se přímo mediální výchově věnují. Jindy právě z těch 



učebnic lze vyzobnout dobré téma, na který pak něco v rámci mediální výchovy se dá 

mluvit.  

Ještě si vyrábím prezentace. Pokud se jedná o mě, mám tematický plán a učebnici jako 

nějakou osu toho, čeho bych se měla držet, jak ty témata asi jdou za sebou, protože přeci 

jenom většinou jsou poměrně hezky seřazeny, že to navazuje na sebe. Tam si to pročtu. 

Když je tam nějaké dobré cvičení nebo třeba nějaký námět na skupinovou práci, tak si to 

z toho použiju. Jinak si vyrábím Powerpointové prezentace i toho, co mě třeba k tomu 

tématu napadne a v učebnici není a já to považuji za důležité, tak to do toho vložím. 

Vyrábím dětem pracovní listy nebo třeba koukáme na nějaká videa. Pak hrozně záleží na 

tom, co se zrovna probírá, i jak ty děti na to téma reagují. Dělali jsme třeba různé referáty 

apod. Třeba s jednou třídou jsme rozebírali reklamy. Takže děti dostali za úkol, aby se 

zaměřily na reklamy, a během týdne si zaznamenaly reklamu, která je nějakým způsobem 

nejvíce zaujala/šokovala, a aby byly schopni říct, co je na té reklamě nejvíce zaujalo. 

Samozřejmě nějaké reklamy jsem vybrala i já. Řešili jsme, co je záměrem té reklamy, že 

jsou tam nejrůznější podivné výrazy, kam ta reklama cílí apod.  

12. Myslíte si, že je mediální výchova důležitá? A je podle Vás potřeba zvyšovat její 

časovou dotaci? 

Tohle je správná otázka, protože za mě osobně by určitým způsobem mediální výchova asi 

měla být zastoupená pro každý ten ročník. Protože my, když se o tom bavíme, tak defacto 

jako téma je to opravdu (u nás konkrétně) jenom v sedmém ročníku. Nevím přesně, jak je 

to na ostatní školách, ale předpokládám, že prostě ten systém je poměrně dost stejný a 

podobný.  

Samozřejmě něco jiného je, co máme na papíře (nějaká témata, kterým bychom se měli 

s dětmi věnovat), a toho co reálně do těch hodin zařazujeme. Neříkám, že nejedeme podle 

tematických a vzdělávacích plánů, ale samozřejmě sem tam během nějaké hodiny (i třeba 

podle toho, co ty děti trápí a co je zajímá), tak se to diskusí ve výsledku dostane k něčemu, 

co se dá rámcově považovat za mediální výchovu. Že se bavíme o tom, že k některým 

věcem by přece jenom měli přistupovat poměrně opatrně. Celkově prostě pohyb dětí na 

sociálních sítích už jenom kvůli tomu si myslím že přece jenom alespoň osvěta v rámci 

mediální výchovy by tam rozhodně měla být. A to samozřejmě ideálně připomínat 

v každém ročníku, protože to se nikdy neztratí.  

Největší problém ve školství je, že ta časová dotace není nafukovací. Je prostě přesně 

daný počet hodin, nakonec ty děti toho týdně stejně víc nezvládají. A teď z čeho vzít že jo? 

Tam už není moc z čeho brát, aby to byl samostatný předmět. Takže úplně samostatný 



předmět třeba na základních školách si úplně nemyslím, ale myslím si, že by se tomu 

během občanské výchovy mělo dát více prostoru, že by se tím mělo více zabývat. Což 

neříkám, že se tak reálně neděje, ale alespoň jakoby minimálně alespoň v těch učebnicích 

a takhle to tak nevypadá.  

13. Myslíte si, že by mediální výchova měla být samostatným předmětem či zahrnuta 

průřezově v jiných předmětech?  

Určitě. Což já zase nemůžu říct, jestli kolegové dělají nebo nedělají, protože nevím přesně 

čemu se v hodinách věnují. Ale vím, že kolegyně, která učí informatiku, takže často na 

informatice se něčím takovým zabývají. Prostě třeba berou nějaké články, a kromě toho, 

že z nějakého IT hlediska se nějakým způsobem rozvíjejí, tak samozřejmě je na to 

navázané i nějaké téma, které bývá v médiích apod. Co se týká dějepisu, tak kolegyně to 

průřezově hodně bere do společnosti. Právě když se připomínají nejrůznější výročí. Řeší 

třeba jakým způsobem se o výročích nebo o samotné té problematice mluví v médiích. A 

vytáhnou se třeba nějaké staré kauzy apod. Tak potom se o tom docela dobře mluví s těmi 

dětmi, protože zase na druhou stranu některé věci docela ty děti sledují.  

Myslím si, že by to tedy mělo být asi spíše průřezovým předmětem, protože tam je pak 

hrozně zajímavý i to, jak se k tomu vlastně dá přistupovat v těch nejrůznějších 

předmětech. Než aby to bylo jen čistě jeden extra předmět a teď Vy si to stejně musíte 

vyzobat s těch nejrůznějších situací toho, čeho se to zrovna týká, a právě ve výsledku se to 

spíše hodí k těm jednotlivým oborům, než vlastně aby to byl jeden extra předmět. Protože 

část toho právě vezmete z těch dějin, něco je tam z IT, zeměpis atd. Takže jak říkám, teď je 

to spíše závislé na tom, jak k tomu jednotliví učitelé přistupují. 

14. Co by podle Vás bylo potřeba k tomu, aby mediální výchova byla skutečně 

smysluplná? 

Já si nemyslím, že by teď nebyla smysluplná. 

No možná trošičku pozměnit vzdělávací programy, aby učitelé si uvědomili, že ten kontext 

do toho mohou přidat, aniž by měli pocit (nebo někdo jiný měl pocit), že odbíhají od svého 

oboru a tématu.  

Protože být klasický dějepisář nebo zeměpisář, tak mě asi samu od sebe taky vždycky 

nenapadne, že to, co probíráme, by se vlastně dalo dát průřezem na téma mediální 

výchovy.  Ne vždycky totiž jsme jakoby defacto schopný z toho našeho oboru trochu 

vykouknout jinam. Mně jako občankáři se o tom mluví že jo, ale prostě dokážu si to 

představit u ostatních kolegů, že přeci jenom jsou více zaměření na to svoje. Což je 

samozřejmě logický.  



15. Jak by podle Vás měl vypadat ideální učitel mediální výchovy? Jaká kritéria by 

měl splňovat? 

No tak asi jako u každého učitele. Měl by to být člověk, který nemá jenom vzdělání, ale je 

to vzdělaný člověk. To je pro mě velký rozdíl. Měl by to být člověk, který má přehled o 

společenském dění, o tom, co se děje okolo. A měl by to být člověk, který je schopen 

kritického myšlení. Zároveň podle mě (ale to by mělo být u každého učitele) by tam měla 

být určitá dávka empatie. A aby byl schopný ty děti naučit to, že aspoň v hodinách nebo 

v momentě, kdy se mluví o něčem, co by se dalo nazvat mediální výchovou, že diskutovat a 

nesouhlasit nemusí být špatně. Protože tohle je hrozně křehká rovnováha. My ty děti se 

snažíme ukočírovat v tom, že něco ve smyslu jako učitelům se neodmlouvá, ale zase na 

druhou stranu v určitých momentech chceme, aby s námi byli schopni diskutovat. A s tím 

souvisí vyslovit ten nesouhlas a být schopný si obhájit ten názor. Co si budeme povídat, to 

často neumí ani spousta dospělých. Tak to je občas těžký tohle zvládnout.  

16. Myslíte si, že je mediální výchova pro pedagogy spíše obtížná nebo lehká? A 

vidíte zde nějaké zásadní překážky? 

Obtížné to určitě je. I defacto v té malé podpoře těch manuálů, které máme. Protože když 

prozkoumáte různé weby a různé organizace atd. tak nějaké materiály si člověk najde, ale 

je to takové „hop skoč“. Člověk to musí vyzobávat. Přeci jenom když by se nám naskytlo 

něco více uceleného, tak samozřejmě pak se nám to bude i lépe učit. Protože když si 

vzpomenu na to, jak mě vysoká škola připravovala na éru pedagoga, tak aby tam bylo 

cokoli, jak zacházet s médii a jak se o tom bavit s dětmi, tak to jsme neviděli ani z vlaku. 

Takže je to potom taková metoda „pokus omyl“. Což na druhou stranu trochu není fér 

k těm dětem, ale nám to moc dalších možností nenabízí že jo.  

17. Co podle Vás učitelé mediální výchovy potřebují ke kvalitní výuce? (technika, 

čas?) 

Dostatek podkladů. Samozřejmě to, aby se o tom nebál učit. Samozřejmě bohužel k tomu 

patří i ten neúspěch, aby se nebál nějakého neúspěchu, když třeba to téma nevyjde nebo ve 

výsledku ta hodina nedopadne tak, jak by si představoval, nebo se mu nepodaří ty děti 

dovést k cíli, ke kterému by chtěl. Ale jako jo, zdrojů na internetu je dost. Blbý je, že když 

člověk hledá v různých knihovnách nějaké publikace, tak to je úplná katastrofa. Protože 

buď je to čistě odborným jazykem, což neříkám, že by člověk měl problém se tím 

prokousat, ale vlastně to nenabízí nic do praxe. Takže možná udělat nějakou příručku, 

která by dala alespoň takový nástřel toho, co se opravdu v praxi v rámci té mediální 

výchovy s dětmi dá podniknout a co všechno existuje. Tak to by bylo určitě hrozně fajn. 



Protože takhle se my opíráme o nějaké vlastní zkušenosti toho, co nás zaujalo v médiích 

nebo nás v nich šokuje, a podle toho se je snažíme navádět.  

Buď by bylo teda fajn, že když už teda musíme vystudovat pedagogickou školu, abychom 

se mohli stát pedagogy, tak aby přeci jenom to bylo zařazeno v tom studiu. Protože přece 

jenom dobře, tak tím pádem člověk získá nějaké povědomí o tom, jak se s tím dá pracovat. 

Nebo aby teda byla nějaká příručka.  

18. Co byste doporučil(a) začínajícím pedagogům mediální výchovy, kteří mohou mít 

strach mediální výchovu vyučovat?  (Co pomohlo Vám?) 

Mně pomohlo asi to, že jsem komunikativní tvor. A že přece jenom se úplně nebojím toho, 

když mi ty děti budou oponovat. Ono se to lehce říká, když už člověk nějakou tu zkušenost 

má s dětmi. Hlavně aby si stál za těmi zjištěními, které má. A samozřejmě když vám ta 

třída nějakým způsobem oponuje, tak vlastně jste jeden proti všem. A to je hrozně těžký 

psychicky ustát. Prostě jednoduše aby se ti učitelé nebáli, protože určitě mají vždycky co 

poskytnou těm dětem a jak jim rozšířit obzory. Ale akorát to není tak jednoduchý pro ty 

děti přijmout. Protože velice často samozřejmě mají pocit, že jim kritizujeme a jakoby 

znevažujeme jejich nějakou zábavu a jejich náplň volného času, co mají.  

Defacto tu mediální pojmout něčím, co pro ty děti bude blízké a jednoduše představitelný. 

Alespoň aspoň v tom prvotním momentu. Potom se samozřejmě dá mluvit o těch 

složitějších konceptech.  

Respondent č. 4 

1.  Chtěl(a) jste vždy dělat učitelskou profesi? Co bylo důvodem této volby? 

Původně jsem chtěl být buď strojvedoucím vlaku, protože mám rád dopravu a vlaky. Nebo 

jsem chtěl být meterolog, protože mě počasí fascinuje, když jsem ale zjistil, že se to studuje 

na Matfyzu, tak jsem se na to vykašlal. A asi v páté třídě ZŠ, tak jsem se rozhodl, že budu 

chtít být učitelem. Od té doby se toho držím. Je to způsobené tím, že moje babička byla 

učitelka a brávala mě do třídy, když učila a já jsem se koukal. Nebo jsem jí potom 

pomáhal opravovat testy. Tak mě tak do toho zasvětila a já jsem si řekl, že je to hrozně 

super. No a od té doby jsem si řekl, že budu učit, ale ještě jsem nevěděl co. To se potom 

vyprofilovalo až díky učitelům, které jsem měl třeba potom na základce. Tam jsem měl 

skvělou učitelku na dějepis a díky ní jsem se pustil právě do dějepisu, protože to byla 

úplná paráda ten dějepis s ní. No a občanku jsem si zvolil, protože ta mě bavila.  

2.  Jaké jsou podle Vás nejdůležitější otázky současného školství? 

Asi nejdůležitější otázka současného školství je to, kolik, co a proč vlastně učit (z těch 

znalostí). Protože vlastně spousta učitelů, které potkávám, tak by ani sami nedokázali 



obhájit, proč nějakou látku učí. Nedokážou třeba těm studentům ukázat, kde oni to můžou 

použít v tom reálném životě. A na to se ty studenti ptají často. Některé ty věci, které jsou 

v RVP, jsou těžko obhajitelný. Takže tohle si myslím, že je velká výzva a od toho se odvíjí 

další problémy na to navazující. Jako třeba proč má maturita vypadat tak, jak vypadá teď, 

jestli má vůbec smysl. Takže co je ten základ, který bychom jako učitelé měli předávat?  

3.  Absolvoval/a jste během svého studia předměty zaměřené na mediální výchovu? 

Neměl, což je velký problém. Protože katedra občanské výchovy a filozofie na 

Pedagogické fakultě to prostě nenabízí. Žádný předmět na mediální výchovu tam není. A 

jediný, kdy já jsem se vlastně setkal s mediální výchovou je zásluhou doktora Tomáše 

Sanka, kterého jsme měli na předmět, který se jmenuje „antropologie“. Takže předmět 

úplně trošku mimo. A když on zjistil, že nemáme žádnou mediálku, tak v rámci té 

antropologie vždycky věnoval půlku té přednášky tomu, že jsme s ním dělali nějakým 

způsobem aspoň mediálku.  

4.  Jaká je Vaše motivace pro výuku mediální výchovy? 

Já jsem upřímně, když jsem nastupoval do školy v srpnu, tak jsem si dělal tematický plán 

podle ŠVP, a tak jsem tam tak hledal tu mediální výchovu, protože jsem měl učit druhé 

ročníky vyššího gymplu. A vlastně ta mediálka je tam schovaná do oblasti sociální 

komunikace. Je tam komunikace masová, masová média tam ani nejsou zmíněna, a to je 

všechno. Já bych tohle klidně mohl odbýt tím, že bych řekl, co je to masová komunikace a 

co jsou to masová média a nazdar. Ale to mi přišlo docela jako blbý takhle odbýt. 

Obzvlášť když to bylo v období, kdy začal útok na Ukrajinu. Takže jsem právě se i ptal 

studentů, z čeho čerpají atd. Čili ta motivace byla taková, že mi přijde, že ten prostor, 

který ŠVP dává, tak tam není vlastně víceméně žádný, pokud si ho ten učitel neudělá. A 

dále je to možná taková jako malá neschopnost těch studentů dohledat si ty informace 

z relevantních zdrojů. Opravdu největší motivace byla taková, že já jsem zadal referáty na 

začátku školního roku z občanky, aby si připravili na dějiny sociologie, tzn. na ty 

nejvýznamnější sociology. Předpokládal jsem, že vědí, jaké jsou třeba ty zdroje těch 

informací. Oni třeba považovali za zdroj Facebook. Jen tam třeba napsali Facebook a 

řekli: „No to byla taková stránka, která mi tam vyběhla „. A nevadilo jim tam citovat 

třeba i Super.cz atd. Tak jsem si říkal „pane bože“ odkud jako berou informace. Mně teda 

přijde, že o ty informace ani nestojí tolik, že by si třeba sami zjišťovali, co se děje nového 

ve světě. Takže ta největší motivace byla, že jsem zjistil, že oni nevědí a ani podle mě 

nechtějí vědět, odkad si ty informace mohou získat. Možná ani nevědí, že na internetu 



může být něco, co není pravda. Mají tendenci to, co najdou na internetu, považovat za 

pravdu.  

5.  Na jaké škole učíte a v rámci jakého předmětu mediální výchovu vyučujete? 

Sportovní Gymnázium Kladno. V rámci předmětu ZSV a občanské výchovy.  

6.  Co by podle Vás mělo být cílem mediální výchovy? 

Asi to nejzákladnější, co by si žáci měli odnést z mediální výchovy, která by měla být 

bytostně propojená s kritickým myšlením, je asi to, že musí nad každou informací 

popřemýšlet. Nebrat jí hned jako fakt a nenechat se unést emocemi. Základ je to, aby 

přemýšleli nad těmi informacemi. Aby si sedli a řekli si: „ty jo, není to moc takový 

clickbaitový?“, nebo „není to prostě udělaný tak, aby to udělalo halo efekt a abych to 

šířil?“, „nezkusím si k tomu ještě něco vyhledat?“. Tohle kdyby uměl každý student, který 

odejde z mých hodin, tak bych byl rád.  

7.  Zahrnujete do mediální výchovy téma dezinformací? Pokud ano, jakým 

způsobem? 

Ano. Dezinformace jsem dělal v rámci Ukrajiny. Jednoduše jsem dal žákům přečíst 

článek, který si vyhledali na mobilu. Řekl jsem jim, ať si ho přečtou a ať mi zkusí nějak 

dokázat, že je to třeba pravda nebo lež. Ne na základě toho, co si myslí, ale jestli ten 

článek by mohl být pravdivý a něčím to podložit. Tady tím způsobem se snažím motivovat 

k tomu, aby přemýšleli nad tím, jestli ta zpráva může být pravdivá. Bylo zajímavé 

pozorovat, že když jsem jim to takhle zadal, aniž bych jim k tomu dal nějaký návod, tak oni 

prostě na sebe koukali a nevěděli, co mají dělat. Byli tam někteří osvícení, kteří věděli a 

začali vyhledávat na Googlu o těch věcech, které byly zmíněny v tom článku, a snažili se 

to poskládat. Povídal jsem si s nimi i o těch zprávách, které se šíří WhatsAppem a e

mailem, co vlastně dělat tady s tím, když mi to přijde. Naučili jsme se základní pravidlo, že 

než to pošlu dál, tak si mám zjistit, jestli je to pravda.  

Akorát jsem na to měl jen tři hodiny. Něco jsem kvůli tomu omezil, z toho, co jsem s nimi 

měl probrat. Ale tohle mi přišlo v tu chvíli, když jsem to měl i jako požehnání od vedení, že 

se máme věnovat v občance a ZSV válce na Ukrajině, tak jsem řekl jasně. A bylo i vidět, že 

jak to bylo o aktualitě a bylo to něco, s čím se setkají každý den, tak je to bavilo.  

8.  V čem vidíte největší riziko dezinformací? 

Riziko je, že tu dezinformaci někdo považuje za pravdu a bezmezně ji přijme. Což je 

problém pro společnost jako takovou. Blbý je, že ty studenti například v 16 letech mají 

hrozně vyhraněné názory. Když v tomhle věku přijmou názor, že třeba tím očkováním je 

chce někdo zabít, tak horko těžko s nimi člověk vůbec udělá to: pojďte si zkusit najít 



nějaké jiné informace. Protože vlastně v současné době mi přijde, že ty informace jsou tak 

dobře udělané, že ty lidi se ani nechtějí podívat na jiný zdroj. Myslím si, že je hrozně 

důležitý v těch dětech pěstovat to „pojďte se dívat na jiné zdroje“ třeba už od té občanky 

na základce. Protože pak když přijdou do tohohle věku a ukotví si nějaký názor, který bude 

pocházet z dezinformačního webu, tak potom tomu může věřit celý život. Je to riziko, 

protože to rozděluje společnost.  

9.  Věnujete se v mediální výchově i aktuálním společenským tématům a kauzám? 

Jakým jste se naposledy věnoval(a)? 

Ano. Naposledy jsem se věnoval válce na Ukrajině. Já to tam ještě tak cpu průběžně, ale 

jenom to téma. Aby se na to třeba podívali. Ptám se, jestli vědí, co se stalo a tak. Třeba 

protože byla měsíční odmlka, když objevili v Buči tu genocidu, tak já už jsem prostě neměl 

prostor. Takže jediný, co jsem udělal bylo, že jsem se domluvil s kolegou Krásou a dostal 

jsem přístup od Pedagogický fakulty na JSNS, takže jsme potom udělali jedno odpoledne, 

kde jsme pouštěli různé dokumenty jako válečné zločiny a potom ještě dokument o médiích 

v Rusku. Potom jsme o tom debatovali. Tam mohl přijít kdokoli a opravdu studenti přišli.  

10. Jakým dalším tématům se v mediální výchově zabýváte? 

My jsme se věnovali hlavně dezinformacím. Dál jsme se věnovali zabraňování šíření jako 

neposílat dezinformace dál atd. Plus jsme trochu probírali kritické myšlení. Řekli jsme si 

třeba, že kritika neznamená to, že negativně ohodnotím nějakou věc, ale že to prostě 

zanalyzuji. V rámci ZSV jsme dělali masová média, jejich funkce atd. Takový ten základ 

k maturitě.  

11. Jaké metody a materiály k výuce mediální výchovy používáte? 

Používám JSNS. A když jsem hledal nějakou inspiraci, tak jsem se díval na Facebookovou 

skupinu Učitelé+, protože jakmile přišla třeba Ukrajina, tak tam se objevovaly rady, jak 

to například s žáky probírat. Potom ještě koukám na občankáři.cz, což je stránka, která 

sdružuje učitele občanské výchovy. Tam jsou taky materiály k dezinformacím obecně, ale i 

například k dezinformacím na Covid. A mám za to, že tam byly už i pracovní listy k válce 

na Ukrajině.  

A potom jsem jim ukazoval 168 hodin nebo Reportéři ČT. Aby věděli, že když se chtějí na 

nějaký problém podívat skrz média do hloubky, tak se mají podívat například na reportáž 

od Reportérů ČT, protože tam ta reportáž opravdu trvá třeba půl až třičtvrtě hodiny, a je 

to prostě úplně do morku kosti a jde se tam do nějaké hloubky.  

Co se týče metod, tak je to práce s textem, výklad, diskuse. 



12. Myslíte si, že je mediální výchova důležitá? A je podle Vás potřeba zvyšovat její 

časovou dotaci? 

Určitě ano. Já si myslím, že v rámci gymnaziálního vzdělávání, kde působím, tak by buď 

měla mít mediálka samostatný předmět, že by to třeba nahradilo ten jeden rok ZSV a hold 

by se třeba psychologie probrala společně se sociologií, protože ono se to hodně prolíná. 

Nebo by se to prostě vložilo do té občanky, ale ne tím, že je tam napsaná masová 

komunikace nějakým malým písmem v závorce ještě k tomu, ale prostě opravdu do toho 

ŠVP dát „masová komunikace“ a „kritické myšlení“. Protože třeba kritické myšlení, které 

máš v RVP, tak to tam vůbec není. Zrovna člověk, který vyjde z gymplu by měl být schopný 

kriticky myslet.  

13. Myslíte si, že by mediální výchova měla být samostatným předmětem či zahrnuta 

průřezově v jiných předmětech?  

Ideálně samostatný předmět. Podle mě by v občance na ZŠ se to mělo dělat ve větší míře. 

Ale na té střední, minimálně na gymplu, by to měl být jeden samostatný předmět na jeden 

rok, což si myslím, že by stačilo. Klidně i jen s hodinovou dotací, ale aby prostě ty děti si 

tím prošly.  

Stoprocentně je lepší to udělat jako samostatný předmět z toho důvodu, že každý učitel si 

to ŠVP může upravit podle sebe. Může si říct, že ho baví více dějiny sociologie, takže 

mediálku omezí na jednu hodinu a dějiny sociologie bude dělat čtyři měsíce. Může to tak 

udělat, tak to prostě je. A když by to takhle dělal každý, tak se na tu mediálku nedostane. 

Na druhou stranu, když tam bude samostatný předmět a bude mít jasně strukturováno, co 

má obsahovat, tak se tomu ten učitel prostě nemůže vyhnout.  

14. Co by podle Vás bylo potřeba k tomu, aby mediální výchova byla skutečně 

smysluplná? 

Tak to je ten základ, který chybí i mně. A to je prostě to, aby na té vysoké škole byly nějaké 

předměty, které s tím souvisejí. Protože když není připravený učitel, tak pak nemůže být 

mediální výchova že jo.  

15. Jak by podle Vás měl vypadat ideální učitel mediální výchovy? Jaká kritéria by 

měl splňovat? 

Měl by mít přehled a orientovat se v aktuálním dění. Určitě by měl mít přehled o 

dezinformačních webech a o tom, co se tou společností šíří. A rozhodně by měl mít 

schopnost takovou, že když ten student mu říká nějaký názor, tak aby mu nevnucoval ten 

svůj správný, ale aby ho nechal samostatně dojít k tomu, že si třeba sám najde kritickým 

myšlením, že to, co si myslí, třeba není úplně pravda. Protože někteří učitelé mají takovou 



tu tendenci říkat: „ale prosím tě to není pravda“. A to je právě ta chyba. Protože jakmile 

tomu člověku, který v něco věří, řeknu, že to není pravda, tak on se v tom ještě víc 

utvrzuje. Takže být nějakým způsobem otevřený a nereagovat takhle na ty názory hned 

zprudka, ale nechat to plynout a snažit se to nějak popichovat. 

16. Myslíte si, že je mediální výchova pro pedagogy spíše obtížná nebo lehká? A 

vidíte zde nějaké zásadní překážky? 

V současnosti je to určitě to, že většina těch učitelů občanky, ve které by se to mělo dělat 

asi nejvíc, tak nevědí, co tam vlastně dát. A potom podle mě je pro učitele těžký oddělit ten 

svůj názor, abych ho nevnucoval těm dětem.  

17. Co podle Vás učitelé mediální výchovy potřebují ke kvalitní výuce? (technika, 

čas?) 

Pokud to nemají na vysoké, tak nějakou metodickou podporu od nějakých organizací 

(například JSNS). A asi budou existovat i jiné organizace, jen o nich nevím. Mně by třeba 

vyhovovalo, kdyby existovaly nějaké třeba semináře pro občankáře. Nebo že by občankář 

měl jednou třeba za 4 roky nějaký takovýhle kurz, kterým by si prošel. Protože je potřeba 

podpory a osvěžení si těch znalostí. Protože ne vždycky ten učitel učí ten ročník, kde se 

třeba dělá ta mediálka. Jako třeba když někdo přijde s nějakou novou metodou, tak ať se 

to k nám dostane. Ať to nějakým kanálem třeba rozešlou. Mně třeba chybí, že se to ke mně 

nedostává skrz ten email. Nám chodí různé pozvánky na semináře dějepisné, ekonomické, 

právní atd. Ale na tu mediálku přímo, to mi trošku chybí. Je fakt, že ta společnost ví, že je 

to potřeba, jen je trošku chaos v tom, jak to pojmout. Možná někteří učitelé, právě protože 

je v tom ten chaos, tak to nechtějí dělat, protože se bojí, aby to nedělali blbě. Já to chápu, 

ale u té medailky možná lepší alespoň základ než to neudělat vůbec.  

18. Co byste doporučil(a) začínajícím pedagogům mediální výchovy, kteří mohou mít 

strach mediální výchovu vyučovat?  (Co pomohlo Vám?) 

Nebát se a zažít to. Zkusit třeba napsat na učitelské platformy: „dostal jsem tohle zadání, 

nikdy jsem to nedělal, pomozte mi“. Nebo se zeptat kolegů ve škole.  

Respondent č. 5 

1.  Chtěl(a) jste vždy dělat učitelskou profesi? Co bylo důvodem této volby? 

Úplně nevím, jestli chtěl vždycky dělat učitelskou profesi. Nebylo to moje vysněné 

povolání. Zároveň to nebyla věc, která by mě rušila. Samozřejmě máte v myšlenkách 

osobnosti, které Vás potkali a trošku jste se do nich projektovala. To znamená, že vlastně 

co mě na tom bavilo, že si myslím, že jsem spíš takový ten učitelský mesianistický typ. 



To znamená, že se mi na té profesi líbí to, že lidem měním životy. Nebo myslím si to, že 

měním jejich životy. 

2.  Jaké jsou podle Vás nejdůležitější otázky současného školství? 

Snižování nerovností. To znamená nějakým způsobem, jak zjistit to nejlepší vzdělávání 

úplně pro každého. Další věc bych řekl, že to je inkluze. To znamená samozřejmě to 

vztažení různých skupin. Dneska to máme třeba s ukrajinskýma dětma. To znamená, že 

se vám tahle myšlenka promítá i do třídy. To znamená, vytváření různých metod, jak 

každého posunout někam dál. Vůbec bych řekl, že je to i způsob financování. To 

znamená, aby byli peníze na další služby. Třeba když srovnám český školství se 

zahraničím. Já jsem třeba učil ve státech, tak já jako expert jsem tam měl pořád nějaké 

experty k ruce. Když jsem tam měl dítě s výchovným problémem, tak jsem si zažádal o 

pomoc a někdo to řeší a já to nemusím řešit v té třídě. Jsou tam speciální pedagogové, 

psychologové, lidé, co zajišťují nějakou podporu v té výuce. Není to o tom, že je tam ten 

učitel ve třídě a škole sám. Někdo za vás řeší organizaci, administrativu a vy se 

soustředíte jen na tu výuku. 

3.  Absolvoval/a jste během svého studia předměty zaměřené na mediální výchovu? 

Ne, jasně že ne. Já jsem ročník 1977. To znamená já jsem vyrůstal v klasický jednotný 

škole a v osnovách. To znamená, že taková ta kurikulární revoluce jako průřezová 

témata a RVP jsou asi až od roku 2005. V té době už jsem učil. 

4.  Jaká je Vaše motivace pro výuku mediální výchovy? 

Já jsem byl fulltime teacher do roku asi 2007, potom jsem odešel do byznysu a v tom 

byznysu jsem dodnes. A pracoval jsem klasicky v PR a marketingu. To učení mě bavilo, 

tak jsem si hledal nějakou možnost, jak učit. Takže jsem přemýšlel o výběrovém semináři 

nebo povinně volitelném semináři. To se většinou dává kmenovým zaměstnancům školy 

a ne externistům. Takže jsem přemýšlel na tím, kdybych chtěl něco nabídnout nějaké 

škole, tak co bych jim mohl nabídnout. Tehdy jsem měl myšlenku, že bych mohl zkusit 

nabídnout mediální výchovu, protože jsem se pohyboval v médiích. Takž v tom  roce 

2010, když jsem začal učit mediální výchovu, tak jsem nabídl školám tenhle koncept. 

5.  Na jaké škole učíte a v rámci jakého předmětu mediální výchovu vyučujete? 

Učím na Gymnáziu Na Zatlance. Tam učím povinně volitelný seminář. Tu mediální 

výchovu mám jako samostatný předmět. My se Na Zatlance věnujeme dost mediální 

výchově. Ten můj povinně volitelný seminář mediální výchovy, tak je spíše určen lidem, 

kteří chtějí studovat žurnalistiku, masovou komunikaci, a někomu, kdo se tomu chce 



věnovat. To znamená, že je to spíš nadstavba tomu, čemu se říká obecně mediální 

výchova. Poté teda ještě učím na Filozofické Fakultě a učím tam budoucí učitele. 

6.  Co by podle Vás mělo být cílem mediální výchovy? 

Já bych řekl obecně, že ten termín mediální výchova je hrozně zastaralý. Nemám rád 

pojem mediální výchova, spíš bych to nazýval mediálním vzděláváním. Protože výchova 

je spíš něco jako občanka nebo něco takového. Dnes bych to spíše nazval informační 

gramotností nebo informačním vzděláváním. To znamená, že to není jen nějaké kritické 

zhodnocení informací, kterou vy vidíte někde v nějakých médiích. Ale je to spíše to, co 

je zatím. To znamená, jak ta informace vznikla, jaký byl motiv vzniku té informace, jak 

se  ta  informace šíří, co informace způsobuje a vyvolává apod. My jsme se přesunuli 

z období masové komunikace (rozhlas, tisk, televize) do síťových médií. To znamená, že 

každý z nás nějakým způsobem je médium, může vytvářet kontent. Můžete mít spoustu 

influencerů na sociálních sítích, tím nemyslím Kovyho nebo nějaké youtubery, ale 

mohou to být i lidé, kteří se vyjadřují k politice, enviromentálním tématům. A do té doby, 

než vznikly sociální sítě, tak jsme se s jejich názory vůbec nepotkávali.  

Cílem by tedy mělo být naučit se pracovat s informacemi, ale zároveň si být vědom toho, 

jak ta informace vznikla, jaké má své limity ta informace sama o sobě nebo ten člověk, 

kterou tu informaci vytvořil, a co ta informace způsobuje.  

7.  Zahrnujete  do  mediální  výchovy  téma  dezinformací?  Pokud  ano,  jakým 

způsobem? 

To je hrozně zvláštní. Já když jsem začal učit mediální výchovu, tak ona vůbec nikoho 

nezajímala. Od toho roku 2014, když najednou tady začala válka Rusko proti Ukrajině, 

tak  najednou  ta  mediální  krajina  byla  zaplavena  různými dezinformačními weby a 

všichni se začali ptát: Hele a učíme, jak se vyrovnat s dezinformacemi? Jo, učím je, ale 

naskočil jsem na to proto, že tam byla nějaká společenská poptávka, a protože se mě na 

to furt někdo ptal. Ale asi bych to normálně neučil, protože to není základní téma toho 

mediálního vzdělávání. Vy k těm dezinformacím vlastně nepotřebujete mediální 

vzdělávání. Vy k tomu potřebujete třeba učit kritické čtení, což můžete dělat napříč 

předměty. Stačí když budete umět cizí jazyky, protože stejně se dostanete k tomu, abyste 

ověřovala informace někde za kopcem. Je k tomu třeba důležitá netiketa. To znamená, 

jak  se  chovat  v online prostoru. Protože problém těch dezinformací není to, že ty 

dezinformace jsou. Problém dezinformací je to, že se šíří. A ta netiketa je o tom, že 

dneska my víme, že když se objeví jakákoli dezinformace, tak on jí stejně někdo vyvrátí 

do 24 hodin. To není potřeba, kterou byste měla umět Vy. Stejně to nakonec udělá nějaký 



profesionál. Ta netiketa je to, že prostě nebudu šířit všechno hned, co mně přijde hrozně 

fantastický. Chvíli si počkám. Musíme si dát tento kód, že v tom veřejným prostoru, což 

jsou dneska sociální sítě a digitální prostředí, je tolik informací, že musím vědět, že 

spousta těch informací jsou přirozeně dezinformace. Ale musím si přiznat, že já nejsem 

profesionál, abych je byl schopen rozklíčovat. Součástí toho učícího prostředí je, že já 

mám někoho, ke komu mám důvěru, kdo mi řekne, jestli je to dezinformace nebo ne. 

Samozřejmě že je velký problém, že v části té společnosti jsou lidé, kteří vám řeknou: 

„ČTK lže, Seznam zprávy také atd. A vy jste naivní, pokud si myslíte, že vám nelžou. A 

já věřím něčemu, co my bychom nazvali jako dezinformační weby.“ Jo, ale to je prostě 

stav, který my musíme přijmout.  

Problém je, že nám se mediální vzdělávání stalo synonymem boje proti dezinformacím, 

ale pokud my se zaměříme jenom na jeden problém toho mediálního vzdělávání – a to 

jsou dezinformace, tak zase se nám objeví nějaký jiný problém v budoucnosti, s kterým 

my se nedokážeme popasovat. Může to být vysoká sebevražednost dětí kvůli kyberšikaně, 

závislost na pornu. Těch problému v tom digitálním prostředí je hodně. A my se 

nemůžeme zaměřovat pouze na jedno. My to musíme pochopit komplexněji. 

8.  V čem vidíte největší riziko dezinformací? 

Já si dokonce myslím, že dezinformace nejsou tématem mediálního vzdělávání, ale jsou 

spíše tématem internetové bezpečnosti. A to je z toho důvodu, že vlastně dopad těch 

dezinformací  je  v tom, že se nám polarizuje společnost. My nejsme schopni  dosáhnout 

žádného konsenzu. Ve chvíli, kdy my se neshodneme na tom, jestli je něco problém, tak se 

neshodneme ani na tom řešení. To znamená, že my tápeme. Krásně to bylo vidět u Covidu. 

Byl Covid opravdu problém? Byl to jen mediální problém nebo to byl opravdu pandemický 

problém? My jsme nebyli vůbec schopni se shodnout. 

 

 

 

 

9.  Věnujete se v mediální výchově i aktuálním společenským tématům a kauzám? 

Jakým jste se naposledy věnoval(a)? 

Především. Naposledy jsem se věnoval Ukrajině. U toho mediálního vzdělávání je hrozně 

důležitý, že Vy musíte pracovat s aktuálními věci. To je vlastně i ten problém mediálního 

vzdělávání učitelů, že Vy dáváte metodiky na něco, co je vlastně starý a hrozně to zestárne. 

10. Jakým dalším tématům se v mediální výchově zabýváte? 



Vždycky začínám dějinami médií. To znamená, jak vlastě lidi v historii komunikovali a jaká 

byla interakce mezi soudobými médii a tou společností. Aby si ty lidi uvědomili, že vždycky 

máte nějakou dobu a pro ni je typické, jakým způsobem informace přijímáme a jak na nás 

působí. Potom navazuji na to, co se stalo v médiích za posledních 30 let, protože si myslím, 

že musíme chápat, jak ta naše média fungují dneska. Jelikož každá země má svou mediální 

kulturu, která je nějakým způsobem typická. A potom jedeme taková  ta  klasická  témata. 

Ještě bych chtěl říct, že jak učím od toho roku 2010, tak už neučím nic z toho, co jsem učil 

tehdy. To se prostě úplně jednoznačně vyvíjí. A také jsem se samozřejmě já jako učitel 

někam vyvinul. Učím bulvár, sociální sítě, argumentační fauly, netiketu, hatespeech. Ale 

spíše se věnuji těm mediálním tématům. To znamená, co je vlastně práce novináře, pozice 

v redakci, jak ta redakce pracuje, co jsou principy profesionální žurnalistiky, jak rozeznat 

profesionální žurnalistiku od různých aktivistických webů. Těch témat je tam vlastně hodně.  

11. Jaké metody a materiály k výuce mediální výchovy používáte? 

Ty, co si tvořím. Občas se inspiruji JSNS, ale nepoužívám je. Mám svoje metodiky, ale 

propojuji to se současností.  

Když jsem na Zatlance, tak učím předmět, který se jmenuje „Společnost a kultura“, to je 

sedmi hodinový blok. A tam implementuju mediální výchovu nějakým průřezovým 

způsobem. To znamená, když je nějaké téma třeba historický, tak se to snažím využít. 

Konkrétně dám příklad třeba husitství. Když beru husitství, tak udělám to, že vezmu 

učebnici, která je ze 6. nebo 7. třídy před rokem 1989, a potom vezmu novodobou učebnici, 

a oni to musí srovnat a musí přijít na to, jaký je rozdíl mezi tím narativem husitství. No a 

oni z toho najednou vidí tu zatíženost ideologií atd. Takže oni z toho nějakým způsobem 

interpretují ten text. Což je také cesta toho mediálního vzdělávání. My si totiž u toho 

mediálního vzdělávání nemusíme říkat, že to bude to, že budete přesně říkat, jak to funguje 

v České televizi. Tady jde spíše o to, jakým způsobem uchopit ty informace. A to je přesně 

to, jak ta informace vznikla. 

Ty  metody  jsou  klasický  jako  práce  ve  skupinách,  práce  s textem,  práce  s cizojazyčným 

textem. Hodně často využívám audiovizuální materiály.  

12. Myslíte si, že je mediální výchova důležitá? A je podle Vás potřeba zvyšovat její 

časovou dotaci? 

Spíše jde o to uchopení mediálního vzdělávání. Je hrozně důležitá, protože děti se setkávají 

poprvé s médii v tu chvíli, kdy jsou schopny samy sedět. To je to, když ten rodič jim dá do 

ruky ten telefon, protože je v té čekárně, a to dítě tam začne řvát. Vy dáte ten mobil dítěti a 

najednou jsou všichni happy. Protože najednou zaujmete to dítě. Ta věc je vlastně hrozně 



magická. Takže najednou to médium je vlastně hrozně důležitý. Ve své podstatě asi často 

vidíte, že ten rodič je s tím kočárkem a kouká do toho mobilu. To znamená, to médium už je 

tam všude přítomné už od začátku toho života. Mediální vzdělávání je o tom, jak my vlastně 

žijeme s tím médiem. Součástí toho mediálního vzdělávání je třeba i to určování pravidel, 

jakým způsobem to dítě tráví čas s těmi technologiemi. To znamená, jestli má bezbřehý 

přístup nebo jestli tam má půl hodinu denně. Součástí toho mediálního vzdělávání je i to, 

jestli když my jako rodina se sejdeme u večeře, tak jestli spolu budeme mluvit nebo budeme 

čumět do mobilu. Tohle je všechno mediální vzdělávání. Není to jen o těch masových 

médiích, ale je to o té komplexitě.  

My musíme nastavit to vzdělávání tak, že já budu předpokládat, že to dítě vlastně furt tráví 

čas na těch technologiích. A to vzdělávání je v tom, jak tu technologii uchopit.  

13. Myslíte si, že by mediální výchova měla být samostatným předmětem či zahrnuta 

průřezově v jiných předmětech?  

Může to být i jako samostatný předmět a zároveň průřezově. To mediální vzdělávání dnes 

souvisí s digitálními kompetencemi. Ve většině případů vy ty informace dnes konzumujete 

přes digitální zařízení. A to zase souvisí s tím, že potřebujete s těmi informacemi něco 

dělat. Takže ono to vlastně je jednoznačně průřezové téma.  

14. Co by podle Vás bylo potřeba k tomu, aby mediální výchova byla skutečně 

smysluplná? 

My neustále řešíme mediální výchovu nebo vzdělávání ve školách. Ale my přeci nemáme 

problém s dezinformacemi u dětí. Šíří snad děti dezinformace? Jdou děti volit? My víme i 

podle dat, že prvovoličem se nestáváte v 18 letech. Vy se jim stáváte mnohem později. 

Takže když se bavíme dnes o dětech, tak mezitím jejich rodiče na základě dezinformací 

rozhodnou o strategickém směrování země. To znamená, že najednou se třeba rozhodnou 

pro diktaturu. A to už najednou v tu chvíli vám je úplně jedno, jestli máte nějakou 

mediální gramotnost nebo ne. Protože budete mít propagandu. To je to, co se děje v Rusku 

nebo Bělorusku. Najednou se vám změní ta mediální krajina. My se potřebuje zaměřit na 

mediální vzdělávání dospělé populace, ne jenom dětí. Ale co by pomohlo, tak je 

samozřejmě důraz na vzdělávání učitelů. To je jakoby jednoznačný. Co se nám ukazuje 

jako úplně nejefektivnější ve vzdělávání učitelů, tak je vytváření učitelských komunit. Já 

jsem třeba za poslední rok přes online kurzy vzdělal asi 2000 lidí. Což je enormní číslo. A 

teď se mi stává, že jdu na nějakou akci a ti lidé se mi hlásí. A vždycky se s nimi bavím: A 

děláte to, učíte to? A oni řeknou: „Noo jako ještě bych chvíli počkal“. Ale byli třeba na 

sedmi nebo osmi kurzech. Takže tam je vlastně problém, že my ty lidi vzděláváme, ale 



problém je s tou implementací. To znamená s tím, aby se to mediální vzdělávání reálně 

propsalo do vzdělávacího systému. To my tam nemáme. A my potřebujeme vytvořit 

učitelské komunity, kde ty lidi si budou pomáhat. Zkuste si představit tu situaci, kdy jste 

učitelkou a kdy si děláte přípravy? Vy si ty přípravy děláte většinou někde doma, když 

najednou někde v nějaký fázi (než se vám vrátí dítě ze školy, do toho vaříte apod.), tak si 

k tomu sednete. A najednou vy se rozhodnete, že tam budete pracovat s tou mediální 

výchovou, že tam dáte nějaké to konkrétní téma. Ale ve chvíli, kdy najednou vy narazíte na 

první problém, tak se na to vykašlete a budete ty věci dělat tak, jak jste je dělala předtím, 

protože se nemáte koho zeptat. Takže je vlastně důležitý mít u sebe někoho a třeba v těch 8 

večer někomu napíšete, jak to uchopit. A on vám řekne, řeším to samé. A budete se o tom 

bavit. 

15. Jak by podle Vás měl vypadat ideální učitel mediální výchovy? Jaká kritéria by 

měl splňovat? 

Já bych řekl, že to jsou obecné kompetence, které bych řekl ke každému učiteli. Že to 

není jen o mediální výchově. Je to třeba mít totální respekt ke svému nevědění, vnímat 

to, že se neustále musíte učit, že musíte sdílet a najít si něco čemu se říká „učící 

prostředí“, to znamená komunitu lidí, z kterých bych mohl čerpat.  

16. Myslíte si, že je mediální výchova pro pedagogy spíše obtížná nebo lehká? A 

vidíte zde nějaké zásadní překážky? 

Já si myslím, že my těm učitelům hrozně nakládáme. V tom smyslu, že v nich máme 

nějaká očekávání v tom, že učitel (a teď to přeženu) nemluví sprostě, je věrný a má 

nějaký morální kredit a takovéto věci. A ono vám z toho nakonec vyleze, že ten člověk 

není prostě ze železa a má svoje nějaké mouchy. A myslím si, že největší potíž je v tom, 

že vlastně nám se ten vzdělávací systém zredukoval (co se týče základních škol) na 

přípravku na přijímačky na jednopřijímací zkoušku. My očekáváme, že to dítě dobře 

připraví na přijímačky, aby mohlo nějakým způsobem pokračovat v nějaké té školní 

kariéře. Potom najednou když jste na té střední škole, tak se vám to změní na 

přípravku na státní maturitní zkoušky. A když se kouknete na jednotný přijímací 

zkoušky (JPZ) stejně jako státní maturitní zkoušky, ne vždycky korespondují 

s rámcovým vzdělávacím systémem (RVP). To znamená, že je tam důraz na úplně něco 

jiného. My bychom spíše potřebovali změnit společenský mindset o tom, co to pro nás 

vlastně je vzdělávání.  

Další překážkou je, že spousta učitelů vlastně neví, co tím mediálním vzděláváním 

vlastně je. My potřebujeme redefinovat, co je tím mediálním vzděláváním.  



17. Co podle Vás učitelé mediální výchovy potřebují ke kvalitní výuce? (technika, 

čas?) 

Já bych řekl obecně podporu. Takže najednou vy zjistíte, že jste na to jako sama. To 

znamená, že potřebujete podporu vedení. To znamená ok, vytvoříme nějaké klima, kde 

my se tady ve škole budeme bavit o tom, jakým způsobem posílíme mediální vzdělávání 

ve škole. Máme tady nějaká ŠVP. Pojďme si říct, když tady máme nějaká RVP, co si 

z toho jakoby vezmeme a kdo co umíme. Protože pro spoustu lidí je to mediální 

vzdělávání (nebo vůbec jak fungují média) cizí jazyk, kterému oni nerozumí. Spousta 

z nich nikdy v médiích nepracovala, neví jak ta redakční práce funguje, zároveň jsou 

schopni vytvářet nějaký kontent, protože tráví čas na Facebooku a Instagramu, ale 

jsou to spíše uživatelé než lidi, kteří by to dokázali nějak kriticky vyhodnotit. Takže 

pojďme se pobavit, kdo co vlastně umíme. Pojďme si to rozdělit v té škole. A zaměřme 

se každý na to, v čem jsme dobří a v tom rozvíjejme ty děti a věnujme se tomu. To je 

vlastně důležité.  

18. Co byste doporučil(a) začínajícím pedagogům mediální výchovy, kteří mohou mít 

strach mediální výchovu vyučovat?  (Co pomohlo Vám?) 

Propojit se s učiteli, kteří mediální výchovu učí. Najít si tu komunitu. U toho 

mediálního vzdělávání jste často sama v té škole. Pokud se tomu začnete věnovat a 

najednou přijdete na to, že vám to přijde jako důležitý a že byste to tam měla dát, tak 

najednou zjistíte, že jste na to fakt jako sama. Že ne každého to zajímá. Takže si musíte 

najít ty lidi mimo školu.  

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



 


